
 
SPRAWOZDANIE NR .................... 

STAROSTY PABIANICKIEGO 

z dnia .................... 2025 r. 

Z DZIAŁALNOŚCI KOMISJI BEZPIECZEŃSTWA I PORZĄDKU ZA 2024 ROK 

Na podstawie art. 4 ust. 1 pkt 15 oraz art. 38 b ust. 3 ustawy z dnia 5 czerwca 
1998 roku o samorządzie powiatowym (Dz. U. z 2024 r. poz. 107), przedkładam 
sprawozdanie z działalności Komisji Bezpieczeństwa i Porządku w 2024 roku. 

W 2024 roku Komisja funkcjonowała w następującym składzie: 

1. Przewodniczący Komisji: Jacek Wróblewski – Starosta Pabianicki 
[posiedzenie 1-2] 

2. Przewodniczący Komisji: Arkadiusz Jaksa – Starosta Pabianicki [posiedzenia 
3-5] 

3. Członkowie Komisji: 

a) Maria Wróbel - Radna Powiatu Pabianickiego [posiedzenie 1-2] 

b) Jadwiga Wadowska-Gryzel - Radna Powiatu Pabianickiego [posiedzenie 1-2] 

c) Milena Skrobek - Radna Powiatu Pabianickiego [posiedzenie 3-5] 

d) Zbigniew Stasiak - Radny Powiatu Pabianickiego [posiedzenia 3-5] 

e) Jarosław Tokarski - Komendant Powiatowy Policji w Pabianicach, 

f) Sławomir Kłos – Zastępca Komendanta Powiatowego Policji w Pabianicach, 

g) Jacek Karcz - Komendant Powiatowy PSP w Pabianicach, 

h) Tomasz Makrocki – Komendant Straży Miejskiej w Pabianicach, 

i) Waldemar Stegliński – Komendant Straży Miejskiej w Konstantynowie 
Łódzkim. 

Do prac Komisji oddelegowano ponadto Prokuratora Rejonowego w Pabianicach 
Panią Monikę Piłat [posiedzenia 1-2] oraz Panią Aleksandrę Dąbrowską-Śnieg 
(Zastępcę Prokuratora Rejonowego w Pabianicach) wskazaną przez Prokuratora 
Okręgowego w Łodzi [posiedzenia 3-5]. 

Obsługę administracyjno-biurową Komisji zapewnia Referat Powiatowe 
Centrum Zarządzania Kryzysowego i Informacji Niejawnych w Starostwie 
Powiatowym w Pabianicach. 

W roku 2024 odbyło się pięć posiedzeń Komisji Bezpieczeństwa i Porządku. 

Pierwsze posiedzenie odbyło się 18 stycznia 2024 r. 
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Na spotkaniu członkowie Komisji w pierwszej kolejności zapoznali się ze 
sprawozdaniem Starosty Pabianickiego z działalności Komisji Bezpieczeństwa 
i Porządku za rok 2023 akceptując jednogłośnie jego treść bez wniesienia 
żadnych uwag. Przedmiotowy dokument zgodnie z art. 4 ust. 1 pkt 15 oraz 
art. 38 b ust. 3 ustawy z dnia 5 czerwca 1998 roku o samorządzie powiatowym 
(t.j. Dz. U. z 2022 r. poz. 1526, zm. Dz. U. z 2023 r., poz. 572) został w dalszej 
kolejności przedłożony Radzie Powiatu Pabianickiego na najbliższym posiedzeniu 
wyznaczonym na dzień 25 stycznia 2024r. 

Kolejnym punktem obrad Komisji były ustalenia dotyczące „Planu Pracy Komisji 
Bezpieczeństwa i Porządku na rok 2024”. Po analizie przedłożonych propozycji 
zadecydowano o konieczności organizacji co najmniej czterech posiedzeń 
w obecnym roku kalendarzowym (po jednym na każdy kwartał) przy 
jednoczesnym zachowaniu dotychczasowej praktyki pod kątem doboru 
poszczególnych tematów. Jednocześnie wskazano na możliwość rozwinięcia 
kolejnych posiedzeń o dodatkowe punkty w razie zaistnienia bieżących potrzeb 
związanych z koniecznością zapewnienia bezpieczeństwa i porządku w powiecie 
pabianickim. 

Ostatnią część spotkania poświęcono na wnikliwą analizę problematyki 
stwierdzania zgonu i jego przyczyny oraz wystawienia karty zgonu osobom 
zmarłym na terenie powiatu pabianickiego w przypadku niemożności dopełnienia 
tego przez lekarza leczącego chorego w ostatniej chorobie. Kwestie te na 
posiedzeniu szczegółowo omówił Pan Adam Śmiałowski – koroner aktualnie 
powołany przez Starostę Pabianickiego stosowną umową do świadczenia ww. 
usług na administrowanym przez nas terenie. 

W toku dyskusji zwrócono uwagę na niedostosowanie do obecnej organizacji 
systemu ochrony zdrowia aktualnie obowiązujących przepisów dotyczących 
stwierdzania zgonu, jak również konieczność wdrożenia jednolitych w skali kraju 
rozwiązań systemowych w powyższym zakresie. Kwestie związane ze 
stwierdzeniem zgonu budzą bowiem szereg wątpliwości – są uregulowane 
w różnych aktach prawnych, z których część, z racji ich wydania w innej 
rzeczywistości społeczno-gospodarczej, nie odpowiada już istniejącym obecnie 
stosunkom oraz organizacji opieki zdrowotnej w Polsce. 

Dotychczasowe doświadczenia w powiecie pabianickim jednoznacznie wskazują 
na szereg istniejących problemów w tym zakresie oraz konieczność 
wypracowania przejrzystych metod działania pod kątem ścisłej współpracy 
między koronerem, Komendą Powiatową Policji i Prokuratorem Rejonowym 
w Pabianicach w trakcie realizacji procedury stwierdzania zgonu publicznego, 
jego przyczyny oraz wystawienia karty zgonu osobom zmarłym na terenie 
powiatu pabianickiego w powyższych sytuacjach. 

Sprawy te nabrały szczególnego znaczenia w obliczu aktualnej rozbieżności 
regulacji prawnych w obszarze tej tematyki oraz częstej odmowy wystawiania 
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i udostępniania kart zgonu rodzinom osób zmarłych w tych okolicznościach przez 
lekarzy POZ. Osobnym problemem jest wszechobecna niechęć placówek służby 
zdrowia do oddelegowywania lekarza leczącego zmarłego w ostatniej chorobie 
w myśl przepisów wciąż obowiązującej ustawy z dnia 31 stycznia 1959 roku 
o cmentarzach i chowaniu zmarłych. Należy mieć również na uwadze, że tego 
typu interwencje nie mogą być realizowane przez zespoły ratownictwa 
medycznego (ZRM) za wyjątkiem stwierdzenia zgonu przez kierownika ZRM 
w sytuacji, gdy zgon nastąpił w trakcie akcji medycznej. 

W trakcie prowadzonych rozważań członkowie Komisji oraz zaproszeni goście 
wykazali wzajemne zrozumienie pod kątem zaistniałych okoliczności, w tym 
specyfiki pracy poszczególnych podmiotów zaangażowanych w działania oraz 
istniejących ograniczeń w tym zakresie. Jednocześnie zwrócono uwagę na 
konieczność pilnego wypracowania wspólnego stanowiska pod kątem czynności 
zmierzających do rozwiązania problemów ze stwierdzaniem zgonu w oparciu 
o wciąż aktualnie i obowiązujące uregulowania prawne. W tym celu członkowie 
Komisji doprecyzowali i zacieśnili zasady współpracy pomiędzy służbami 
bezpośrednio zaangażowanymi w działania związane ze stwierdzaniem zgonu 
publicznego w powiecie pabianickim. 

Mając na uwadze sytuacje, że w części ww. przypadków może zachodzić 
uzasadnione podejrzenie, że przyczyną zgonu było przestępstwo bądź udział 
osób trzecich, obecny na posiedzeniu Prokurator Rejonowy w Pabianicach Pani 
Monika Piłat zobowiązała się do pilnego opracowania i przekazania koronerowi 
listy bezpośrednich numerów kontaktowych do dyżurujących prokuratorów celem 
natychmiastowej wymiany opinii oraz sprawnego podjęcia decyzji co do 
ewentualnego udziału lekarza sądowego w kwestii potencjalnych oględzin lub 
sekcji zwłok. Postępowanie to wydatnie przyspieszy procedurę działań oraz 
pozwoli zaoszczędzić cenny czas służbom Policji, które dotychczas zmuszone były 
oddelegować i utrzymywać patrol przy zwłokach do czasu przyjazdu koronera po 
czym często poświęcać jeszcze kolejne godziny w oczekiwaniu na dodatkowy 
przyjazd lekarza sądowego oddelegowanego na zlecenie sądu lub prokuratora. 
Podjęto również decyzję o wymianie bezpośrednich numerów kontaktowych 
z Komendantem Powiatowym Policji aby w razie istotnych problemów móc 
szybko i sprawnie podjąć niezbędne decyzje z pominięciem dłuższej drogi za 
pośrednictwem służby dyżurnej Komendy Powiatowej Policji w Pabianicach. 

Zgodnie z informacjami otrzymywanymi z Ministerstwa Zdrowia oraz Wydziału 
Zdrowia Łódzkiego Urzędu Wojewódzkiego w Łodzi, prowadzone prace nad 
nowymi przepisami prawnymi dotyczącymi m.in. stwierdzania zgonu i jego 
przyczyny, przejrzystych zasad funkcjonowania koronera oraz finansowania 
zadań związanych ze stwierdzaniem zgonu, zakładały wprowadzenie nowych 
regulacji od dnia 1 marca 2023 roku, co na chwilę obecną nadal nie nastąpiło. 
Mając na uwadze powyższe, do momentu wprowadzenia nowych rozwiązań na 
poziomie centralnym, koncepcja współpracy ustalona na LXIV posiedzeniu 

–––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––
Id: 36DEF46C-F9C7-46B9-8F9C-3CF105E74B26. Projekt Strona 3



Komisji Bezpieczeństwa i Porządku wydaje się być wystarczająca do rozwiązania 
problemów ze stwierdzaniem zgonu publicznego na szczeblu powiatowym. 

Drugie posiedzenie wyznaczono na dzień 14 lutego 2024 roku. 

Obrady zorganizowano w związku z koniecznością przygotowania i przyjęcia 
„Powiatowego Programu zapobiegania przestępczości oraz porządku publicznego 
i bezpieczeństwa obywateli na lata 2024-2026” na podstawie zapisów art. 38a 
ust. 2 pkt 3 ustawy o samorządzie powiatowym. Projekt kompleksowego 
dokumentu został opracowany przez Referat Powiatowe Centrum Zarządzania 
Kryzysowego i Informacji Niejawnych – komórkę merytoryczną Starostwa 
Powiatowego w Pabianicach odpowiedzialną za obsługę administracyjno-biurową 
posiedzeń Komisji. 

Istotą przygotowywanego Programu jest zbiorcze przedstawienie 
i usystematyzowanie konkretnych działań niezbędnych do właściwej koordynacji 
wysiłku społecznego na rzecz wspólnej realizacji celu nadrzędnego jakim jest 
wzrost poczucia bezpieczeństwa obywateli na terenie powiatu pabianickiego. 
Tym samym zawiera on kompleksowy opis przedsięwzięć, jakie należałoby 
podjąć w celu ograniczenia poszczególnych zjawisk i zachowań, które budzą 
powszechny sprzeciw i poczucie zagrożenia wśród naszej społeczności. Program 
ma również pomóc w tworzeniu powiatowego systemu monitorowania, 
planowania i koordynacji działań w zakresie bezpieczeństwa i porządku 
publicznego oraz ułatwić realizację działań prewencyjnych i edukacyjno-
wychowawczych w celu zapobiegania zagrożeniom. Jako taki stanowić ma 
również uzupełnienie rutynowych działań służb i jednostek organizacyjnych 
zmagających się z problematyką zagrożeń i przestępczości w swoich codziennych 
działaniach. 

Za cel nadrzędny „Powiatowego Programu zapobiegania przestępczości oraz 
porządku publicznego i bezpieczeństwa obywateli na lata 2024-2026” uznano 
poszukiwanie i wdrażanie skutecznych form i metod zwiększających poczucie 
bezpieczeństwa mieszkańców powiatu pabianickiego, w tym wdrażanie 
skutecznych form i metod zapobiegania przestępczości, przełamywanie bariery 
strachu oraz budowanie społecznego poczucia odpowiedzialności za dobro 
wspólne jakim jest szeroko rozumiane bezpieczeństwo. 

Na posiedzeniu członkowie Komisji pozytywnie ustosunkowali się do całości 
przedłożonego im dokumentu, którego treść została im również odpowiednio 
wcześniej udostępniona drogą elektroniczną celem zapoznania i ewentualnego 
wniesienia uwag. Tym samym Komisja przegłosowała Program a jego ostateczne 
przyjęcie zgodnie z zapisem art. 12 ust. 9 b ustawy o samorządzie powiatowym 
należeć będzie do właściwości Rady Powiatu. 

Trzecie posiedzenie Komisji Bezpieczeństwa i Porządku zwołano na 
dzień 11 czerwca 2024 r.  
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Było to pierwsze spotkanie Komisji w nowym składzie powołanym 
zarządzeniem Nr 120.36.2024 Starosty Pabianickiego z dnia 7 czerwca br. 
w sprawie powołania Komisji Bezpieczeństwa i Porządku. 

Pierwszym punktem posiedzenia była informacja Komendanta Powiatowego 
Policji o stanie bezpieczeństwa na terenie powiatu pabianickiego w okresie od 
stycznia do końca maja br. oraz działania planowane na rzecz bezpiecznego 
wypoczynku młodzieży szkolnej w okresie letnim. Dokonano analizy stanu 
bezpieczeństwa w ruchu drogowym na administrowanym przez nas terenie 
podczas której oceniono, że całokształt zadań realizowanych w obrębie tej 
problematyki kształtuje się na zadowalającym poziomie. Odnotowano wyraźny 
spadek kolizji drogowych, zwiększył się również wskaźnik wykrywalności 
przestępstw, kradzieży, kradzieży z włamaniem, rozbojów oraz przypadków 
uszkodzeń mienia. Na terenie powiatu pabianickiego w okresie od 1.01.2024 
roku do 31.05.2024 roku przeprowadzono m.in. 5096 interwencji (w tym 
275 interwencji domowych), co oznacza duży spadek w porównaniu do roku 
2023. 

W ramach działań profilaktycznych z zakresu bezpieczeństwa ruchu drogowego 
przeprowadzono liczne spotkania z społecznością lokalną w zakresie poprawy 
bezpieczeństwa w rejonie przejść dla pieszych, w tym spotkania z najmłodszymi 
uczestnikami ruchu w szkołach i przedszkolach podczas których funkcjonariusze 
tradycyjnie rozdawali elementy odblaskowe uświadamiając jak ważne jest ich 
posiadanie  po zmroku poza obszarem zabudowanym na drodze nieoświetlonej. 
Ponadto przed rozpoczęciem ferii zimowych został uruchomiony stały punkt 
kontroli autokarów na parkingu przed budynkiem Komendy Powiatowej Policji 
przy ul. Żeromskiego 18. Policjanci Wydziału Ruchu Drogowego dokonali również 
sprawdzenia infrastruktury na terenie powiatu w ramach akcji „Wiosenna 
lustracja dróg”. 

Na terenie powiatu pabianickiego wciąż z powodzeniem działa policyjna 
aplikacja „Krajowa Mapa Zagrożeń Bezpieczeństwa” w której mieszkańcy powiatu 
mają możliwość nanoszenia zagrożeń powstałych na terenie miasta i gmin. 

Drugim punktem LXVI posiedzenia Komisji była informacja Komendanta 
Powiatowego PSP na temat aktualnych zagrożeń występujących w powiecie 
zawierająca m.in. statystykę zagrożeń pożarniczych oraz działania prewencyjne 
podejmowane przez Komendę Powiatową Państwowej Straży Pożarnej 
w przedziale styczeń – maj 2024. 

W omawianym okresie odnotowano 388 zdarzeń z czego zaledwie 20% 
stanowiły pożary. Tym samym zdecydowana większość działań Straży Pożarnej 
w okresie styczeń – maj skupiała się na kontroli wielkogabarytowych powierzchni 
handlowych oraz pomocy w likwidacji zdarzeń. Dużym problemem są jednak 
nadal dojazdy na terenach poszczególnych osiedli, gdzie miejsca jest niewiele, 
a pojazdy są często zaparkowane w niedozwolonych miejscach. 
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Na spotkaniu podkreślono wzorowy charakter współpracy PSP z OSP jak 
również wskazano na szereg działań profilaktycznych, jakie podejmują Policja 
i Straż Pożarna w omawianym okresie. Organizowane są na bieżąco spotkania, 
na których poruszana jest problematyka spożywania alkoholu, środków 
odurzających, zasad bezpiecznego zachowania w lesie oraz w kontaktach 
z osobami obcymi. Strażacy przeprowadzają ponadto regularne szkolenia 
przeciwpożarowe oraz szkolenia z zakresu udzielania pierwszej pomocy. 
W nadchodzącym okresie wakacyjnym przeprowadzone zostaną pogadanki 
o zdrowym wypoczynku oraz działania rozpoznawcze w obiektach kolonijnych 
i pozostałych ośrodkach wypoczynku dzieci i młodzieży. 

W dalszej części posiedzenia członkowie Komisji i zaproszeni goście podjęli 
aktualną tematykę bezpieczeństwa sanitarnego i weterynaryjnego na terenie 
powiatu pabianickiego. Powiat Pabianicki na chwilę obecną nie stwarza 
zagrożenia weterynaryjnego i jest wolny od ASF (afrykańskiego pomoru świń) 
oraz ognisk zgnilca amerykańskiego pszczół. Państwowy Powiatowy Inspektor 
Sanitarny w Pabianicach zwrócił uwagę na zwiększoną ilość zachorowań na odrę 
w obszarze całej Unii Europejskiej (6319 przypadków – zmarło 18 osób). Z kolei 
w powiecie pabianickim odnotowano obecnie 474 przypadków grypy, 
311 przypadków zachorowania na COVID, 313 przypadków ospy wietrznej oraz 
58 przypadków krztuśca, co w dużym stopniu podyktowanie jest coraz częstszą 
i niepokojącą tendencją odmowy poddawania dzieci obowiązkowym szczepieniom 
przez ich rodziców. Począwszy od 2024 roku odnotowano aż 652 przypadki 
uchylania się od szczepień w związku z czym na część z tych osób nałożono 
tytuły wykonawcze w postaci grzywny. 

W ostatnim punkcie posiedzenia Komisji Bezpieczeństwa i Porządku głos 
zabrała Pani Małgorzata Łochowska – Powiatowy Inspektor Nadzoru 
Budowlanego w Pabianicach. Powiadomiła ona o bieżących działaniach 
Inspektoratu, w tym dokonywaniu wizualnej oceny obiektów użyteczności 
publicznej oraz placów zabaw pod względem spełniania niezbędnych wymogów. 
Sprawdzane są protokoły przeglądów i książki obiektów. W toku prowadzonej 
dyskusji wskazano na problem niemożności zlokalizowania właścicieli dwóch 
zagrażających bezpieczeństwu obywateli pustostanów przy ul. Kościelnej 
3 i Cmentarnej 8A w Pabianicach. Sprawa ta jest obecnie przedmiotem analizy ze 
strony służb Straży Miejskiej i Policji w Pabianicach. 

Czwarte posiedzenie Komisji Bezpieczeństwa i Porządku w siedzibie 
Starostwa Powiatowego w Pabianicach zorganizowano 19 września 
2024 r.  

Spotkanie to w głównej jego części poświęcono zasadom postępowania 
w przypadku znalezienia rannych, martwych oraz bezdomnych zwierząt na 
administrowanym przez nas terenie. W związku z powyższym udział w spotkaniu 
dotyczącym tej problematyki wzięli dodatkowo zaproszeni goście (burmistrzowie, 
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wójtowie, powiatowy lekarz weterynarii, państwowy powiatowy inspektor 
sanitarny, naczelnik wydziału dróg i mostów Starostwa) oraz osoby 
merytorycznie odpowiedzialne za realizację tych zadań w miastach i gminach na 
obszarze powiatu pabianickiego. 

Problemy dotyczące uprzątnięcia martwych zwierząt od lat są nieobce 
samorządom. 
Z opracowań dotyczących wypadków z ich udziałem wynika, że najczęściej 
dochodzi do nich na drogach lokalnych a liczba wypadków zwiększa się wraz 
z natężeniem ruchu. Przy niewielkim ruchu zwierzyna przemieszcza się 
swobodnie przez drogę. Gdy natężenie ruchu przekracza 1000 pojazdów na 
dobę, liczba kolizji wzrasta, a najwięcej wypadków zdarza się przy ruchu średnim 
(od 2000 do 10 000 pojazdów na dobę). Duże natężenie ruchu (powyżej 10 000 
pojazdów) odstrasza zwierzęta od drogi i do kolizji dochodzi rzadziej. 

Jeśli zwierzę leży w obrębie pasa drogowego, jego uprzątnięciem musi zająć 
się zarządca drogi, który zobowiązany jest do robót porządkowych zmierzających 
do zwiększenia bezpieczeństwa ruchu. Natomiast w przypadku zwierząt padłych 
usuniętych poza pas drogowy (zgodnie z ustawą o utrzymaniu czystości 
i porządku w gminach) – to właśnie gmina, a nie leśnicy czy myśliwi, 
zobowiązana jest do zbierania i unieszkodliwiania zwłok padłych zwierząt. 
W świetle prawa zwierzę zabite w wypadku drogowym jest bowiem odpadem 
niebezpiecznym, którego utylizacją musi zająć się wyspecjalizowana, uprawniona 
firma. Taka procedura jest jasna i klarowna w przypadku zwierząt domowych. 
Problemy zaczynają się, kiedy zostaje ranne bądź ginie zwierzę łowne, 
dodatkowo znajdujące się pod ochroną prawną. W takim przypadku ustalono, że 
należy wezwać weterynarza i inspektora sanitarnego, aby stwierdzono stan 
zwierzyny oraz w miarę możliwości czy nie jest ono chore, np. na wściekliznę. 
Następnie konieczne jest zawiadomienie jednostek, które zajmują się ochroną 
zwierząt i poinformowanie ich o zdarzeniu. W przypadku jeżeli zwierzę żyje, 
obowiązkowo należy sprowadzić odpowiednią osobę do podania zastrzyku albo 
dobicia ssaka z broni palnej. Według prawa osoby nieupoważnione nie mogą 
jednak zabić zwierzęcia, które podlega ochronie prawnej. Ostatnim krokiem jest 
wezwanie specjalistycznej firmy która dokonuje utylizacji odpadu zwierzęcego. 

W toku powyższej dyskusji członkowie Komisji i zaproszeni goście zgodnie 
zauważyli, że jeśli chodzi o zwierzę łowieckie, to tak naprawdę nie ma 
konkretnego rozwiązania i nie jest to nigdzie prawnie wyraźnie zapisane. 
Zarządca dróg nie sprząta, bo tłumaczy to tym, iż jest to odpad zwierzęcy, 
dlatego powinien to robić urząd gminy bądź miasta tym bardziej, że koło 
łowieckie też nie jest upoważnione do takich działań. Jakkolwiek wszystkie gminy 
w powiecie pabianickim posiadają aktualne umowy zawarte z właściwymi 
podmiotami do utylizacji zwierząt problem często jest nawiązanie szybkiego 
i sprawnego kontaktu z właściwymi przedstawicielami urzędów poza godzinami 
pracy i w weekendy. Problem ten postanowiono omówić w najbliższym czasie 
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w siedzibach poszczególnych jednostek. Ponadto planuje się również 
przygotowanie stosownych uchwał i podpisanie porozumień pomiędzy Powiatem 
Pabianickim i władzami szczebla gminnego celem usprawnienia działań 
podejmowanych w przypadku zwierząt znalezionych w pasie drogi powiatowej. 

W kolejnej części posiedzenia Członkowie Komisji przyjęli informację 
z podejmowanych działań służb na rzecz bezpiecznego wypoczynku młodzieży 
szkolnej w okresie wakacji letnich. 

Już od początku czerwca 2024 roku pabianiccy policjanci i strażacy 
podejmowali szereg inicjatyw w tym kierunku zmierzających do przedstawienia 
dzieciom i dorosłym szeroko rozumianych zasad bezpieczeństwa oraz rozwinięcia 
postaw umożliwiających unikanie, zapobieganie i pokonywanie niebezpieczeństw. 
W tym celu służby odwiedzały dzieci wypoczywające na półkoloniach i koloniach 
organizowanych na terenie powiatu pabianickiego przeprowadzając łącznie ponad 
30 spotkań profilaktycznych. W ten sposób urozmaicano dzieciom wakacyjny 
wypoczynek, wzbogacając ich o edukację z zakresu bezpieczeństwa, 
w szczególności bezpieczeństwa nad wodą. Przez cały okres wakacji 
kontrolowano również obiekty wypoczynku pod względem wymogów 
bezpieczeństwa. 

Działania promocyjne na rzecz bezpiecznego wypoczynku podczas wakacji 
z powodzeniem realizowano również na pabianickim Lewitynie, gdzie policjanci 
i strażacy pabianiccy przygotowali m.in. pokaz ratownictwa wodnego oraz 
omawiano zasady udzielania pierwszej pomocy. Przedsięwzięcie to doskonale 
wpisało się w aktualnie trwającą ogólnopolską akcją informacyjno-edukacyjną 
"Kręci mnie bezpieczeństwo nad wodą". 

Komenda Powiatowa Policji w Pabianicach wraz ze Starostwem Powiatowym, 
Państwową Powiatową Inspekcją Sanitarną i kinem TOMI po raz kolejny włączyła 
się również w akcję „Letnie Kino Profilaktyczne”. Organizatorem przedsięwzięcia 
był Wydział Profilaktyki i Wspierania Rodziny oraz Miejskie Centrum Pomocy 
Społecznej w Pabianicach. Ze względu na trudną tematykę wyświetlanych 
seansów, akcja kina „pod chmurką” adresowana była do pełnoletnich 
mieszkańców Pabianic. Filmy wyświetlano w wakacyjne wtorki począwszy od 
25 czerwca 2024 roku a wstęp na seanse był bezpłatny. Z pozostałych działań 
i aktywności służb na rzecz bezpiecznego wypoczynku w okresie wakacji letnich 
warto wymienić: 

- II Piknik Mundurowy „Łączy nas służba” - inicjatywy Komendanta 
Powiatowego Policji 
w Pabianicach wspólnie ze Starostwem i Urzędem Miasta Pabianic. 
Wydarzenie to odbyło się z okazji Święta Policji a wśród głównych atrakcji 
była możliwość częściowego zapoznania się z profesją i zadaniami wybranych 
jednostek. 
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- pokaz ratownictwa na wodzie zorganizowano w ramach corocznej akcji 
„Kręci mnie bezpieczeństwo nad wodą”. Cykliczne to już przedsięwzięcie 
poświęcone jest bezpieczeństwu osób przebywających nad wodą. Stanowi 
ponadto również cenny instruktaż w zakresie zasad bezpieczeństwa 
obowiązujących w sezonie letnim na terenie zbiorników wodnych 
a zainteresowani uczestnicy mają dodatkowo możliwość zapoznania się 
z wyposażeniem służb mundurowych i ratowniczych. 

W ramach działań profilaktycznych z zakresu bezpieczeństwa ruchu drogowego 
przeprowadzono liczne spotkania ze społecznością lokalną dotyczące poprawy 
bezpieczeństwa w rejonie przejść dla pieszych. Miały też miejsce pogadanki 
z najmłodszymi uczestnikami ruchu w szkołach i przedszkolach podczas których 
to funkcjonariusze rozdawali elementy odblaskowe oraz uświadamiali jak ważne 
jest noszenie elementów odblaskowych  po zmroku poza obszarem 
zabudowanym na drodze nieoświetlonej. 

Tuż przed rozpoczęciem okresu wakacyjnego został uruchomiony stały punkt 
kontroli autokarów na parkingu przed budynkiem Komendy Powiatowej przy ul. 
Żeromskiego 18. Dokonywano również kontroli tzw. „ gimbusów” 
transportujących dzieci  do szkoły oraz ich  stanu technicznego, wyposażenia 
oraz trzeźwości kierowców. Kontrolą objęto także osoby wyznaczone do 
przeprowadzania dzieci przed szkołami pod kątem ich wyposażenia, stanu 
trzeźwości oraz posiadanych uprawnień do kierowania ruchem. Ponadto 
sprawdzono także infrastrukturę dróg w rejonach szkół. 

Szereg z podejmowanych działań w zakresie zapewnienia bezpieczeństwa 
realizowanych jest we współpracy i przy współudziale Straży Miejskiej, której 
głównym celem działalności jest ochrona ładu i porządku w miejscach 
publicznych jak również kontrola ruchu drogowego w zakresie określonym 
przepisami o ruchu drogowym. Uprawnienia straży miejskiej pozwalają tym 
służbom na nakładanie mandatów, pouczanie, zatrzymywanie, przeszukiwanie 
rzeczy osobistych, a w skrajnych przypadkach także na użycie środków 
przymusu bezpośredniego. W powiecie pabianickim funkcjonariusze Straży 
Miejskiej współpracują też na bieżąco z właściwymi podmiotami w zakresie 
ratowania życia i zdrowia obywateli, pomagają w usuwaniu awarii oraz innych 
miejscowych zagrożeń, dokonują czynności wyjaśniających, ustalania świadków 
zdarzeń a także współdziałają z organizatorami i innymi służbami w ochronie 
porządku podczas zgromadzeń i imprez publicznych na terenie powiatu 
pabianickiego. 

Na koniec posiedzenia członkowie Komisji Bezpieczeństwa i Porządku przyjęli 
informację Komendanta Powiatowego PSP na temat aktualnych zagrożeń na 
terenie powiatu pabianickiego. Poza ryzykiem stałym wynikającym od lat 
z charakterystyki naszego obszaru (m.in. zakłady przemysłowe w których 
składowane są materiały niebezpieczne pożarowo oraz substancje chemiczne 
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stosowane 
w procesach technologicznych, drogi i szlaki kolejowe po których odbywa się 
transport materiałów niebezpiecznych, możliwość lokalnych podtopień oraz 
pożarów kompleksów leśnych, burze i nawałnice) obecny poziom zagrożeń 
kształtuje się na poziomie stałym i zbliżonym do lat ubiegłych. 

W omawianym okresie Komenda Powiatowa Państwowej Straży Pożarnej 
w Pabianicach odnotowała 894 zdarzenia, w tym 163 pożary (jedyny o dużych 
rozmiarach wystąpił w miejscowości Babice w gminie Lutomiersk). Zdarzenia te 
dotyczyły głównie kategorii upraw i wypalania nieużytków oraz nieostrożności 
w posługiwaniu się ogniem otwartym. Na spotkaniu zwrócono szczególną uwagę 
na niezmienny od lat problem rzeki Łódka, którą to regularnie spływa woda 
opadowa z miasta Łódź w kierunku Konstantynowa. Sytuacja ta dnia 13 lipca br. 
spowodowała m.in. podtopienie części zakładów produkcyjnych w strefie 
ekonomicznej a 14 września w wyniku opadów brakowało zaledwie około 1 metra 
do przekroczenia wałów. 

Osobnym problemem jest nowopowstały zespół budynków fabryki pomp ciepła 
firmy Daikin Manufacturing Poland w Ksawerowie, na chwilę obecną już zaliczony 
do zakładów o ryzyku wystąpienia poważnej awarii przemysłowej z uwagi na 
składowanie w tym miejscu 50 ton propanu. Docelowo w zakładzie planuje się 
zatrudnienie około 1500 osób a liczba substancji niebezpiecznej ma wzrosnąć 
nawet do 65 ton. 

Pozostała działalność strażaków w omawianym okresie dotyczyła m.in. 
wypompowywania wody z zalanych posesji, usuwania skutków kolizji drogowych, 
silnych wiatrów oraz gniazd owadów błonkoskrzydłych. Komenda Powiatowa 
Państwowej Straży Pożarnej w Pabianicach przeprowadzała również czynności 
kontrolno-rozpoznawcze w wielu obiektach tu i ówdzie zauważając istnienie 
pewnych nieprawidłowości. Dotyczyły one głównie stosowania łatwopalnych 
materiałów na drogach ewakuacyjnych, braku wyposażenia klatek schodowych 
w urządzenia do usuwania dymu i braku wymaganego oświetlenia. 

Ostatnie posiedzenie Komisji w roku 2024 odbyło się 13 grudnia na 
Sali Kominkowej Starostwa Powiatowego w Pabianicach. 

Spotkanie w pierwszej części poświęcono głównie zaopiniowaniu projektu 
Budżetu Powiatu Pabianickiego na 2025 rok w części dotyczącej środków 
przeznaczonych na utrzymanie porządku i bezpieczeństwa. Na realizację zadań 
Starosty w zakresie zwierzchnictwa nad powiatowymi służbami, inspekcjami 
i strażami oraz zadań określonych w ustawach w zakresie porządku publicznego 
i bezpieczeństwa obywateli przeznaczono łącznie sumę: 12 110 200,00 zł 
a szczegółowe informacje w powyższym zakresie z podziałem kwot na 
poszczególne zadania przedstawiła Pani Barbara Janeczek – Naczelnik Wydziału 
Finansowego Starostwa Powiatowego w Pabianicach. Do projektu nie wniesiono 
uwag i został on pozytywnie zaopiniowany przez członków Komisji. 

–––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––
Id: 36DEF46C-F9C7-46B9-8F9C-3CF105E74B26. Projekt Strona 10



W kolejnej części posiedzenia Komendant Powiatowej Straży Pożarnej 
w Pabianicach przedstawił ogólne sprawozdanie z działalności KP PSP w okresie 
od 1 stycznia do 30 listopada 2024 roku. Nie chcąc powielać informacji będących 
przedmiotem rozważań i analizy na poprzednich tegorocznych posiedzeniach 
Komisji, w swoim wystąpieniu Komendant zwrócił w większym stopniu uwagę na 
dokonywane tegorocznie przez strażaków odbiory zespołu budynków, hal 
magazynowych, produkcyjnych, sal gimnastycznych i przedszkoli w powiecie 
pabianickim oraz nowe przepisy dotyczące stosowania czujek, które wpłyną na 
poprawę bezpieczeństwa obywateli. Zmiany przygotowane przez Ministerstwo 
Spraw Wewnętrznych i Administracji we współpracy z Komendą Główną Straży 
Pożarnej w pierwszej kolejności polegać będą na określeniu obowiązku 
stosowania odpowiednich urządzeń wykrywających zagrożenia związane 
z pożarem lub uwolnieniem tlenku węgla. Nadrzędnym celem tej zmiany jest 
ograniczenie liczy ofiar śmiertelnych  i osób rannych 
w pożarach oraz zatruć tlenkiem węgla. Zmiana w drugim obszarze dotyczyć 
będzie wprowadzenia obowiązku odpowiedniego oznakowania miejsc połączenia 
ściany oddzielenia przeciwpożarowego ze ścianą zewnętrzną oraz z dachem 
w wielkopowierzchniowych budynkach handlowych, produkcyjnych 
i magazynowych. Oznaczenie tych miejsc w sposób wskazany w rozporządzeniu 
umożliwi strażakom natychmiastową identyfikację przebiegu granic stref 
pożarowych w budynku, co pozwoli na podjęcie bardziej efektywnych działań 
gaśniczych i ograniczenie możliwości rozprzestrzeniania się pożaru do sąsiednich 
stref pożarowych. 

W ostatnim punkcie obrad dotyczącym spraw różnych i wniosków głos zabrał 
Komendant Straży Miejskiej w Pabianicach, który wystąpił z zapytaniem 
o możliwość sfinansowania zakupu profesjonalnego rejestratora wraz z dyskami 
do nagrywania obrazu z kamer do monitoringu oraz ewentualnego 
zabezpieczenia bądź przesunięcia środków finansowych na ten cel dla Straży 
Miejskiej w trakcie przyszłorocznego roku budżetowego. W toku 
przeprowadzonej dyskusji ustalono, że dotychczas wykorzystywane urządzenie 
jest już na wyczerpaniu a posiadanie nowoczesnego systemu obsługi kamer 
z możliwością dłuższego przechowywania danych wydatnie przełoży się na 
współpracę organów ścigania oraz wykrywalność przestępstw i wykroczeń na 
całym naszym terenie. Inicjatywa ta spotkała się z pozytywnym odzewem 
członków Komisji, niemniej jednak ustalenie możliwości dofinansowania bądź 
zakupu urządzenia oraz ewentualnego wygospodarowania środków na ten cel 
nastąpi po otrzymaniu stosownie umotywowanego wniosku w trakcie 
zbliżającego się roku budżetowego. 

 Starosta Pabianicki 
 

Arkadiusz Jaksa 
 

–––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––
Id: 36DEF46C-F9C7-46B9-8F9C-3CF105E74B26. Projekt Strona 11


	SPRAWOZDANIE NR  STAROSTY PABIANICKIEGO z dnia 1 stycznia 1 r.
	ust. 1
	ust. 2
	ust. 3
	lit. a w ust. 3
	lit. b w ust. 3
	lit. c w ust. 3
	lit. d w ust. 3
	lit. e w ust. 3
	lit. f w ust. 3
	lit. g w ust. 3
	lit. h w ust. 3
	lit. i w ust. 3
	tir. 1 (1) w ust. 3 lit. i
	tir. 2 (2) w ust. 3 lit. i




